

EL CRIM DE CA MARGALEF

JOSEP M. MARGALEF GUIRIGOY

Secció d'Història Local del CERE

PRÒLEG

N'havia sentit a parlar fa molt temps. En tenia uns quants apunts i eren allí esperant l'oportunitat. Sempre vaig pensar que en podria sortir quelcom més que aquelles poques ratlles que, una per aquí l'altra per allà, m'havien arribat i que gelosament guardava. L'assumpte tenia interès i valia la pena esperar el que fes falta. Tinc la sort de tenir un amic amb el que compartim espais pareguts i sempre que ens trobem aprofitem el temps per enraonar d'aquests temes. El temps passa que ni te n'adones, encara que un bon dia sense pensar-hi, i gràcies a aquest tipus d'amics, t'arriben uns apunts i et quedes sorprès i a la vegada content perquè, sembla que de cop i volta, acabes aconseguint el que feia tants anys esperaves i amb tanta insistència persegües. Els textos eren trets d'un llibre que explicava successos tràgics ocorreguts a la província de Tarragona, i un d'aquests era el que ara mateix ens ocupa, el de Ginestar i les morts de ca Margalef. Això no eren uns simples apunts o fotocòpies, era una cronologia molt acurada dels fatídics fets, que explicava amb dates, noms, cognoms i tota classe de detalls els fets i el posterior desenllaç d'aquell tràgic succés, que de ben segur, i per desgràcia, va fer que la nostra població fos centre d'atenció a tota la comarca, a Tortosa, Tarragona ciutat i fins i tot a Barcelona, tal com indiquen els diaris de l'època, els quals ens han ajudat a certificar el que diu Manuel Bofarull Terrades en el seu llibre *Crims a les comarques tarragonines (segle XIX)* (2004, Cossetània, Valls) i a la vegada il·lustrar encara més els fets històrics que detallarem a continuació.

Han passat més de cent anys dels crims de ca Margalef, ja fa molt temps que ningú no en parla i la casa pairal on es van cometre els fets tràgics resta deshabitada al centre del poble de Ginestar. Potser només els seus murs i les seves estances recorden com va morir el ric hisendat, la seva criada i els dos mossos a mans d'aquells pobres miserables.

Potser ni els mateixos autors de les matances s'ho van acabar de creure mai. Potser la misèria, potser les enveges, potser les rivalitats, potser les necessitats, potser, potser... Tant se val, fa ja molts anys de tot això. No ens toca

a nosaltres fer de jutges ni advocats, perquè suposem que la justícia d'aquell temps ja va fer la seva feina. A banda que fets d'aquesta mena no es poden arribar a entendre ni menys encara justificar, només cal esperar i desitjar que històries semblants no es tornin a repetir ni a Ginestar ni enlloc.

A ca Margalef ja fa temps que no hi viu ningú, coses de la vida, de ben segur que per manca de successió. Però a Ginestar, la majoria de la gent ens diem Margalef de cognom i el lluïm amb orgull i també amb orgull el podem compartir per sempre amb altres, es diguin Borràs, Sabaté, Galindo, Piñol, Domènech, Torà, Bru... Jo mateix em dic Margalef de primer i Guirigoy de segon, com alguns dels protagonistes del que llegireu a continuació, i n'estic molt satisfet, dels meus avantpassats, suposo que igual que tots els mortals. Encara avui en dia, que ens sembla que tenim de tot i es viu mitjanament bé, successos com aquests més o menys propers traspalsen el nostre dia a dia i ens deixen atònits sense gairebé saber reaccionar. I ens continuem preguntant: potser la misèria, potser les enveges, potser, potser...

EL CRIM

El gener del 1880 vivia al poble de Ginestar el ric hisendat Jacint Espinós Margalef, de 65 anys, amb una criada viuda, Pepeta Ripoll, i el seu fill, de tretze anys, i un altre noi de disset anys, fill del mitger de la casa. La casa, dita de ca Margalef, era i encara és al mig del poble, en el que s'anomena Pla del Pou, cantonada carrer de Sant Isidre. El dia 7 d'aquell mes, devien ser entre les set i les vuit del vespre, aprofitant que la criada obria la porta per donar pas a un dels mossos, tres malfactors van entrar a la casa segons van dir, amb l'excusa de comprar figues...

Segons la sentència publicada en el diari *La Verdad* de Tortosa, núm. 5 del 28-01-1882:

[...] Previó concierto celebrado en casa de Francisco Brú entre el mismo y Jaime Vernet, Joaquín Blanch, José Antonio Guirigoy y Joaquín Musté para robar en la casa de Jacinto Espinós, vecino de Ginestar, penetraron en ella la noche del 7 de Enero de 1880, verificandolo el último saltando una pared por la parte de detrás y los demás por la puerta principal, en ocasión que entraba un niño, á excepción de Brú, que convino en vigilar por la parte de afuera mientras se ejecutaba el robo. En la citada casa se hallaban el amo D. Jacinto Espinós, reputado como rico y acaudalado, su criada Josefa Ripoll, y los jóvenes Eusebio Safon, de 17 años, y Andrés Pellicé, de 13; y despues de pretextar Guirigoy la compra de higos, intimó Vernet al D. Jacinto la entrega de dinero, dándoles el que tenia en cantidad de 606 pesetas, á seguida de lo que fué conducido á la bodega, maniatado con un cordel y asesinado, en cuya misma forma fué también atada y asesinada la Ripoll en otro departamento de la casa. Terminada la operación salieron los cuatro malhechores llevándose á los muchachos Safon y Pellicé, saltando todos por la pared del corral, y reunidos con Brú en la ermita de San Isidro se repartieron el dinero robado, y luego Vernet y Blanch condujeron á los mencionados jóvenes al paso de la barca llamado la Quereta, donde les

asesinaron á fin de que no les descubrieran, y cuyos cadáveres arrojaron al Ebro, así como los cuchillos con que cometieron el crimen.

L'ENDEMÀ, 8 DE GENER DE 1880

El dia 8, a primera hora del matí, es van presentar a la casa els jornalers i el pastor, que esperaven, com de costum, que els obrissin la porta. Va transcórrer mitja hora, i una hora sencera, i encara més sense que ningú no donés senyals de vida. Van trucar, i ningú no responia. Van avisar uns quants parents del poble. Nasqué la sospita que allí s'amagava un fet espantós i greu. Van anar a cercar el jutge municipal i enmig d'un silenci absolut, va forçar el pany i van entrar-hi algunes autoritats...



Fig. 1. Façana principal de ca Margalef tal com es conserva actualment.

Segons l'article publicat en el diari *La Vanguardia* de Barcelona el 10-02-1882:

[...] Se difunde por el pueblo la noticia de que en casa Margalef no hay nadie, se llama al juez municipal, y de "mutu propio" acuden gran cantidad de vecinos, penetran en la casa por las ventanas y de pronto á nadie encuentran, debian estar allí el dueño de la casa, Jacinto Espinós Margalef, de sesenta y cinco años de edad, una criada viuda con su hijo y un hijo de otro de los parceros de la casa, que pernoctaban todas las noches en la casa para hacer compañía á su dueño.

Por fin otro hijo de la criada penetra en el cuarto de la artesa y da un grito de horror al ver á su madre tendida en el suelo, atada de las manos y en medio de un gran charco de sangre. Tenía cortado el gaznate, degollada á modo de conejo, y un pañuelo atado á la boca. No es dudoso que fué derribada en tierra y despues degollada. En el hogar hay dos platos de sopa preparados, y el puchero para hacer la sopa, sobre la piedra una botella de aguardiente y un vaso, indicios claros de que la escena tuvo lugar entre las siete de la velada o cerca de esa hora porque en ella se solia cenar, cerrada la puerta y con los chicos en la casa. Las camas están sin preparar, no hay desorden en la casa, en todas las cómodas y armarios hay la llave puesta en el cerrojo, la ropa en ella contenida está puesta sobre las sillas, bien colocada, sobre una cómoda se ven las joyas de la difunta Filomena Espinós, colocadas como en un mostrador, y siendo de no escaso valor, no falta ni una, indicios evidentes de que los agresores obraron con toda tranquilidad y calma, y no se propusieron robar ó no quisieron robar valores conocidos.

Siguiendo el registro de las habitaciones, se encuentra en la bodega tendido en el suelo atados los brazos en cruz sobre el pecho, á Jacinto Espinós, cortado el gaznate, ó mejor, todo el cuello casi en redondo y con una herida contusa en la coronilla, con un fragmento de hueso hundido.

Posteriormente, pero en la misma mañana, se da la noticia de que cerca del rio hay sangre, y examinado el terreno á pocos pasos del puente de la barca de Benisanet se ve una gran cantidad de sangre, siguiendo el rastro hasta el rio por encima del puente, como el rio forma remanso, se explora el rio y se saca un cadáver que reconocido, es uno de los chicos, y finalmente se saca el otro y con esto se tienen ya las cuatro victimas. Los dos muchachos han sido degollados, uno á manera de conejo y el otro á manera de carnero.

LES PRIMERES DETENCIONS

Es donà notícia del fet a les autoritats, des del Jutjat de Primera Instància fins al post de la Guàrdia Civil de Tivissa, Falset i Móra d'Ebre. Passades poques hores, es van presentar i s'iniciaren les indagacions. Tan bon punt el jutge de Tortosa fou assabentat del crim, es traslladà a Ginestar. Però al principi tingué tan poca sort que no va poder descobrir res durant les hores que va ser allí. Es donà el cas que en Guirigoy, que feia de sereno del poble, estigué en tot moment al servei del jutge, presencià totes les autòpsies dels cadàvers i anà a la recerca de testimonis durant tota l'estona que el tribunal funcionà a Ginestar abans de retornar a Tortosa per prosseguir allí les diligències...

Segons l'article de *La Vanguardia* del 10 de febrer de 1882:

[...] Todos convienen que han querido desorientar á la justicia, haciendola creer que habian pasado el rio, pero todo el mundo cree que en Ginestar se albergan los feroces sacrificadores que se propusieron indudablemente el robo. Jacinto Espinós era muy bien visto en todo el mundo, pobres y ricos, y sobre todo de aquellos, pera quienes nunca tenia la mano cerrada. Se detiene al pastor, quien refiere, que á la puesta del sol encerró el ganado en el aprisco que esta junto á la casa, y el amo cerro como de costumbre, la puerta por dentro, quedandose en la casa unos tres cuartos de hora, haciendo compañía al amo, departiendo sobre el ganado. Al irse á su casa quedaron el amo y la criada solos, y al salir encontró á Blanch, familiar de la casa, con un saco debajo del brazo para pedir trigo, que es tambien detenido, y por su desdicha hay otros indicios que le perjudican, pero muchos no creen en su culpabilidad. Se detiene á Nani,¹ Mallolas,² Sastret y Felix, vecinos todos de Ginestar, y se toma declaración al sereno conocido por Toyo.³

ELS CULPABLES

Malgrat l'activitat i l'interès de les autoritats, el fil que menà al descobriment de la troca fou trobat gràcies a la sagacitat i a la inspiració d'un sergent de la Guàrdia Civil del post de Móra d'Ebre, anomenat Andrés Reig Capell. Aquest s'arribà al poble del Masroig, on vivien dos malànimes, molt amics, i amics de persones sospitoses. Allí, com aquell que res, parlà amb la muller d'en Blanch, i xerrant amb ella i fent derivar la conversa per on li convenia, la dona li digué, entre altres coses, que el seu marit havia passat la nit abans fora de casa i que en aquell moment era al camp...

[...] El sargento de la guardia civil, señor Reig, sale de Ginestar, sabiendo que Nani es pájaro de cuenta, que pocos dias antes se le habia visto charlar con dos compañeros suyos de gloria y fatigas llamados lo Jaumet⁴ y lo Menut,⁵ del pueblo de Masroig, y Reig fué á Masroig, y allí, en el campo, los dos nombrados sujetos y uno despues de otro fueron aprehendidos, declarando lo Menut que Nani y Mallolas habian sido los sacrificadores del señor Espinós, el sereno Toyo de la criada, y ellos de los dos muchachos, que se llevaron y despues de hecharlos al rio sus cadáveres, dispararon dos tiros en señal de que quedaba consumado el sacrificio.

Corre el sargento Reig á Móra, dejando puesto á buen recaudo al Jaumet y al Menut, salta á Ginestar para prender á Nani, al sereno y á otro á quien dieron solo algunas señas los de Masroig. Hecha la detención de Nani, Toyo y el herrero de Ginestar, son conducidos á Móra, y puesto el herrero en presencia de los de Masroig declaran no conocerle, y se pone en libertad al herrero, y en su lugar se prende á Mallolas, que luego confiesa su delito, asegurando que no ha matado á nadie, y que solo le dieron veinte duros, que tiró, el sereno Toyo confiesa su delito, y asegura que solo percibió veinticinco duros y reales, que tiene escondidos en el margen de su hacienda, y, en efecto, allí parece se encontró la cantidad referida. Nani niega, pero al fin confiesa, y su mujer entrega una corta cantidad, reduciendose según parece, unos ciento cincuenta duros la cantidad robada, porque según dicen, el difunto Espinós les aseguró que en su casa no tenia mas dinero.

Tantos detalles han confesado, que la misma noche debian hacer otro tanto en otras dos casas de Ginestar, casa Tramuntá y casa Compte, y despues del anterior habian intentado dos robos mas. Nani, que sin genero de dudas era el jefe director, partido el dinero en la ermita de San Isidro, dijo al de Masroig: "Jaumet no hagamos tonterias, que deguelles á esos" (los dos jovenes que estaban presentes). Y el otro contestó: "Descansa, cuando oirás dos tiros, ya estará hecho".⁶

PRESÓ I JUDICI

El 21 de gener de 1880 els cinc detinguts arribaren a Tarragona, custodiats per cinc guàrdies civils sota el comandament de l'alferes del cos Lorenzo Juez. Ingressaren immediatament a les presons, després d'haver recorregut els carrers plens de gom a gom. Testimonis presencials explicaren que tots cinc vestien pantalons curts a l'estil del país, brusa de pana i espartenyas, i es cobrien el cap amb un mocador, també es deia que no tenien l'aspecte de patir misèria. Es constituí de seguida en aquell local la comissió militar que havia de jutjar-los. Foren acusats de robatori, de quatre assassinats executats de nit i amb traïdoria, dos dels quals a persones lligades de mans i indefenses, i també el noi Andreu Pellicé, a qui matà en Blanch, home fort i corpulent. Tot plegat per arrebregar uns 150 duros.

Quatre dels detinguts foren condemnats a mort, i el cinquè, Francisco Bru, a vint anys de presidi. N'hi hagué que es van preguntar per què aquest s'havia lliurat de la mort, ja que fou a casa seva on es planejà tot; però s'al·legà que ell no havia entrat a la casa i que, per tant, no participà en la mort de l'Espinós i la criada. I tampoc no intervingué en la dels nois, perquè va resultar provat que foren degollats per en Vernet i Blanch, un cada un...

La Sala de lo criminal de la Audiencia de este territorio, ha fallado la causa seguida en el juzgado de Tarragona contra varias personas acusadas de asesinato perpetrado en el termino de Ginestar. Cuatro de los procesados han sido condenados á la última pena, y otro á la de veinte años de cadena. Sostuvo la acusación el Teniente-fiscal don Salvador Viada, el cual, segun noticias, ha interpuesto recurso de casación⁷ por no haber apreciado el tribunal todas las circunstancias agravantes que, á su juicio, concurrieron en el hecho.⁸

SENTÈNCIA

La sentència va aparèixer publicada a *La Verdad* el 28 de gener de 1882:

CAUSA DEL GINESTAR

Sentencia del TRIBUNAL SUPREMO

En la villa y Corte de Madrid, á 3 de Agosto de 1881, en el recurso de casación admitido de derecho en beneficio de Jaime Vernet y Amorós, Joaquín Blanch y Folch, Jose Antonio Guirigoy Canalda y Joaquín Musté y Fonts, é interpuesto por infracción de ley por los defensores de los dos últimos contra la sentencia pronunciada por la Sala de lo criminal de la Audiencia de Barcelona que les



Fig. 2. Postal original venuda a Tortosa el mateix dia de l'execució, en què es mostren els rostres dels cinc reus condemnats a mort cadascun amb el seu nom corresponent

condeno á la pena de muerte en causa instruida en el Juzgado de primera instancia de Tortosa contra los mismos y otros por robo y cuatro homicidios.

[...] Visto, siendo Ponente el Magistrado don Pablo Mateo Sagasta:

Considerando, que segun el art. 515 del Código penal, cometen el delito de robo los que se apoderan de las cosas muebles ajenas con violencia o intimidación en las personas, para cuyo castigo establece en el núm. 1º del 516 la pena de cadena perpetua á muerte, cuando con motivo u ocasión de él resultare homicidio:

Considerando que la ley, haciendo completa abstracción de la calificación que hubiera podido dar á los hechos de robo y homicidio, los ha reunido en una, creando y constituyendo un solo delito especial, complejo e indivisible, con igual responsabilidad para todos y cada uno de los que han cooperado á la ejecución del robo, aun cuando no hayan contribuido con actos materiales al de homicidio:

[...] Considerando que examinada la causa á todos los efectos, esta Sala no á encontrado motivo alguno que haga procedente la casación en la forma ni en el fondo:

Fallamos que debemos declarar y declaramos no haber lugar al recurso de casación por infracción de ley interpuesto, ni tampoco al admitido de derecho en beneficio de los penados Jaime Vernet, Joaquín Blanch, J. Antonio Guirigoy y Joaquín Musté contra la sentencia pronunciada en 10 de Marzo último por la Sala de lo criminal de la Audiencia de Barcelona, declarando al mismo tiempo no haber lugar á casar la expresada sentencia en concepto alguno.

[...] Así por esta nuestra sentencia, que se publicará en la Gaceta de Madrid é insertará en la Colección legislativa, lo pronunciamos, mandamos y firmamos. [...]

Madrid 3 de Agosto de 1881.

PRESÓ I RETORN A TORTOSA

Com que les presons de Tortosa eren poc segures, sobretot per als grans delinqüents, quan la sentència de mort fou confirmada per l'Audiència es demanà el trasllat dels criminals a Tarragona, on van restar fins al febrer de 1882, en què foren retornats a Tortosa, amb grans precaucions, per ser executats.

Durant l'estada a la capital de província, en Blanch provà de suïcidar-se tallant-se les venes i artèries del cap i del coll amb un tros de plat trencat, però fou socorregut a temps...

LOS REOS DE GINESTAR

Desde el día 22 de diciembre, dice *La Opinión* de Tarragona, en que la Gaceta de Madrid publicó la sentencia pronunciada por el Tribunal Supremo en la causa instruida contra los autores del horrible crimen cometido en Ginestar la noche del siete de enero de 1880, esperábase de un momento á otro la orden para ejecutar el veredicto que pronunciara el primer Tribunal de la Nación, y así ha sucedido en efecto. El sábado se recibió la oportuna orden para que los presos Jaime Vernet, Joaquín Musré, Antonio Guirigoy y Joaquín Blanch condenados á la última pena y Francisco Brú que lo ha sido de veinte años de

presidio, fuesen trasladados á disposición del señor Juez de primera instancia de Tortosa, encargado de dar cumplimiento á la terrible sentencia.

Cumpliendo con lo ordenado, el domingo en el tren que á las nueve y treinta y cinco minutos de la mañana parte en dirección á Valencia, salieron los reos para Tortosa, custodiados por el celoso alférez de la guardia civil jefe de la línea del Vendrell, don Joaquín Truco con diez guardias á sus ordenes, siendo acompañados hasta la Estación por la multitud de curiosos, que ansiaban conocer á los que han alcanzado tan triste fama.

Á las doce y media llevo el tren á Tortosa, una inmensa multitud poblaba los alrededores de la Estación, en términos que era poco menos que imposible que las tres tartanas en que iban aquellos infelices pudieran seguir su camino hasta la puerta de la cárcel. Al llegar á este punto hubo necesidad de que los dependientes del municipio y la guardia civil hicieran despejar para que pudiesen salir de los carruajes los que, con tanto frenesí, deseaba ver el público que allí se apiñaba.

Una vez ya dentro del edificio fueron colocados en un calabozo Jaime Vernet y Joaquín Blanch, en otro Joaquín Musté y Antonio Guirigoy, y en otro Francisco Brú. Á las tres de la tarde, aproximadamente, pidieron de comer los cuatro primeros y les fué servido un buen arroz, que comieron con mucho apetito, y el Brú solo aceptó un huevo frito [...]⁹

LECTURA DE LA SENTÈNCIA (CAPELLA)

Quan van arribar a Tortosa, sigui perquè era diumenge o perquè encara no havia arribat l'executor, no foren posats en capella. A les tres de la matinada, arribà en tren, l'alguatzir de l'Audiència, portador de l'executòria, acompanyat del botxí...

[...] Á las tres de la madrugada del martes llevo á Tortosa el ejecutor de la justicia y á las ocho fueron puestos en capilla los cuatro inculcados. Inmediatamente el señor Juez dispuso que el ilustrado actuario de la causa, don Enrique Luis Sanchis, procediera á la lectura del terrible fallo que escucharon tranquilos y animosos. Terminada esta, Jaime Vernet, único que sabia firmar se negó á hacerlo pero recibió como los demás, la copia de la sentencia que se puso á leer para sí, y todos menos el Guirigoy, empezaron á fumar con la mayor tranquilidad, dirigiéndose este á las personas que allí estaban diciendo "Señores de Tortosa, haber si hacen ustedes algo para conseguir nuestro indulto" á lo que contestó un caballero, que hacia dos dias que se gestionaba y que todas las autoridades con el Ilmo. señor Obispo se habian dirigido al gobierno de S.M. las más preciadas de las gracias.⁹

L'EXECUCIÓ. DIUMENGE 8 DE FEBRER DE 1882

Es comentava que els quatre reus condemnats a mort estaven molt excitats contra Francisco Bru, a qui acusaven de ser l'iniciador de tot el projecte i al domicili del qual es va ordir el robatori. Precisament aquest Bru no havia de ser executat, i els altres declaraven que moririen contents si els el deixaven una hora al seu poder, per passar-ne els taps (acabar-s'ho tot).

Al llarg de tots els ajusticiaments d'aquell segle XIX, hem trobat que algun metge o persona entesa prenia el pols als que haurien de morir. Consta que, examinats els condemnats, a en Musté i a en Blanch els trobaren 112 pulsacions per minut, 110 a en Guirigoy i 100 a Vernet.

A continuació, van comparèixer a la capella uns quants pares jesuïtes, que van interpretar perfectament la seva comesa: abraçaren efusivament els reus, de manera commovedora, tots quatre es mostraren disposats a seguir cegament els consells eclesiàstics, els imposaren escapularis beneïts i els van regalar algunes estampes, de sants i de verges. Els criminals van quedar tan tranquils que al cap d'un moment s'havien conformat plenament amb la seva desgraciada sort...

[...] Á las cuatro los sacerdotes les despertaron para que oyeran misa y recibieran la sagrada Eucarestia haciendolo con resignación y ánimo. Despues dieron de almorzar y preguntados qué apetecian, dijeron que un par de huevos fritos, unas rajas de salchichón y un poco de vino, lo cual les fué servido inmediatamente comiendolo con apetito y como si nada importante pasara por ellos, fumandose un puro tranquilamente.

Á las siete se presentó el ejecutor de la justicia y despues de pedir perdon á los reos por todo el mal que les fuera á hacer, les vistió la fúnebre ropa.

Á las ocho en punto emprendieron la marcha para el sitio donde debian ocupar el fatal banquillo montados en un carro cada uno con dos sacerdotes que les acompañaban. El sitio designado era las afueras de la puerta llamada de Remolinos (sitio conocido por El Portalet), allí llegaron y fueron ejecutados por el orden siguiente: Joaquín Musté Font, Antonio Guirigoy, Jaime Vernet y Joaquín Blanch. Ninguno desmayó ni un momento, ni hubo incidente notable, si se exceptua que el Vernet no dejó de fumar puro hasta que ya tenia puesta la fatal argolla.

Á las ocho y media del dia que cumplia veinticinco meses y un dia que cometieron el crimen lo dejaban expiado en afrentoso patíbulo aquellos infelices, rodeados de inmenso gentío de Tortosa y los pueblos comarcados, con especialidad de Ginestar. Tortosa parecia una populosa ciudad.

¡Qué Dios haya acogido sus almas!⁹

Aprofitant l'avinentesa, un capellà, en aquest cas dit Bombardó, deixà anar sobre l'estat emocional del públic, des de dalt del cadafal, unes paraules de commiseració; assegurà que els reus havien mort com bons cristians i bons catòlics, i estava segur que Déu omnipotent els havia rebut a la seva glòria. Animà l'auditori a practicar les virtuts que duen al cel i a rebutjar sempre el vici i el crim, que havien pogut comprovar, porten només al patíbul.

Acabada la trista cerimònia, els congregats de la Mare de Déu dels Dolors van retornar a la seva església, i allí van cantar l'ofici de difunts i un *De profundis* en sufragi de les ànimes dels ajusticiats.

EPÍLEG

A continuació reproduïm dues cartes¹⁰ que els reus de la població de Masroig varen donar als funcionaris de la presó perquè les fessin arribar a les seves respectives esposes...

Tortosa 5 del corrient de 1882

Apreciada esposa: sabrás como el dia 4 del corrient nos trasladaron de Tarragona sin darnos aviso de nada, no estoy muy contento contigo por cuando te mande dos cartas y te dije que bajases y no te has presentado para verte, recibí la tuya y he tenido gran sentimiento de lo que me expresas por no encontrar colocación en la familia que es lo que me derriba mi corazón, esta solo sirve por darte á conocer la peor resolución de La Causa que estoy esperando de un dia á otro el resultado. Un abrazo de mi parte á nuestros desgraciados hijos, expresiones á todos los que pregunten por mi y tu recibirás el fiel corazón de tu esposo.

Joaquín Blanch.

Cárceles Nacionales de Tortosa

5 del corrient

Apreciada esposa: tomo la pluma con el dolor mas grande de ver la mala situación que te dejo con los dos hijos de tan poca edad, porqué no puedes ganarles los sustentos, pero conformate con la voluntad de Dios, que Dios siempre piensa por los desamparados, recibe esta carta de las manos de tu fiel esposo que será la última y la reservas en cuando tengan conocimiento nuestros desconsolados hijos, para que comprendan que han tenido un padre. Sobre todo te encargo de ver si encuentras un buen padrino que cuide de tus intereses ya que para tu esposo todo ha concluido, sobre todo no desampares la familia tan desgraciada que queda sin conocer amor de padre, dales el último beso de mi parte y tu recibirás el último suspiro de tu Amado esposo.

Jaime Vernet Amorós.

Encara hem trobat una darrera notícia¹⁰ referent al cas que data del dia 12 de febrer, quatre dies després de l'ajusticiament...

El horrible asesinato perpetrado en el pueblo de Ginestar, la noche del 7 de Enero de 1880, en las personas de D. Jacinto Espinós, Josefa Ripoll, Eusebio Safon de 17 años y Andrés Pellicé de 13, ha sido espiado en el cadalso. Los autores de tan inaudito crimen fueron los que recibieron tan tremendo castigo, en pena de su delito, cuyos detalles horrorizan aun á toda la comarca.

La impresión que ha causado en Tortosa este acto de la justicia humana es indescriptible; el numero de los ejecutados y el tiempo que habia transcurrido desde la última ejecución, contribuyeron á que la consternación fuese general y unánime el sentimiento de piedad por los desgraciados reos.

Resignados en su triste situación, con ánimo más sereno que abatido algunos de ellos, oyeron constantemente las palabras de consuelo, que con verdadera caridad evangélica, y sin cesar un instante les prodigaron los reverendos padres de la compañía de Jesús, demostrando que sentían un sincero arrepentimiento

tan grande como el crimen que habian llevado á cabo veinte y cinco meses antes y la misma noche que pasaron en capilla.

Que Dios de misericordia se haya apiadado de ellos; siendo tan ejemplar castigo, escarmiento en lo sucesivo y aparte de la senda de perdición á los que desoyendo los consejos del deber se precipitan ciegos al mal, que tarde ó temprano pagan ó en presidio ó en vergonzoso patíbulo.

AGRAÏMENTS I DEDICATÒRIA

Aquest treball el dedico a la memòria del Sr. Manuel Bofarull Terrades, historiador i escriptor penedesenc natural de Badalona i afincat a Albinyana, mort aquest passat agost de 2009.

NOTES

1. *Nani*, Francisco Bru.
2. *Mallolas*, Joaquín Musté.
3. *Toyo*, José Antonio Guirigoy, *lo Sereno* de Ginestar.
4. *Lo Jaumet*, Jaime Vernet.
5. *Lo Menut*, Joaquín Blanch.
6. *La Vanguardia*. 10-02-1882.

7. Recurs de cassació: recurs extraordinari que té per objectiu anul·lar una sentència judicial que conté una incorrecta interpretació o aplicació de la llei o que no ha complert les solemnitats legals. Li correspon fallar a un tribunal superior de justícia i, habitualment, al de més alta jerarquia, com el Tribunal Suprem.

8. *La Vanguardia*. 16-03-1881.
9. *La Vanguardia*. 11-02-1882.
10. *La Verdad*. 12-02-1882.